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Zergatik hautatu zenuen Filologia Hispanikoa?
Azterketa sistema gustatzen zitzaidalako eta
jende gutxik aukeratzen zuelako. Gaztelania
unibertsitatean bertan ikasi nuen. 

Eta euskara?
Hemen. Nire senarrari asko gustatzen zaio
euskara eta euskarazko kantak, eta horrek
eragina izan zuen. Erabaki genuenean gure
alabek euskaraz ikas zezaten, orduan, ama
gisa, nik ere ikastea deliberatu nuen haiei
laguntzeko. Iruñean bertan ikasi dut, ez dut
ikastaro trinkorik egin ez eta barnetegirik edo
halakorik ere. Normalean japoniarrek ez
dugu erraztasun handirik beste hizkuntzak
ikasteko. Gaztelania eta euskara agian erraza-
go egiten zaizkigu bost bokal besterik ez
dutelako, japonierak bezala, baina frantsesa
edo ingelesa askoz zailagoak dira guretzat. 

Zuen alabek zer harreman dute Japoniako kul-
turarekin?
Gure alabek japoniera ulertu bai baina hitz
egiteko zailtasuna dute. Japoniara joaten
garenean nola edo hala moldatzen dira. Nik
japonieraz hitz egiten diet baina erantzuna
gaztelaniaz edo euskaraz ematen didate ia
beti. Bestalde, bi izen dituzte: lehenengo
izena hemengoa eta bigarrena Japoniakoa.

Hango izenak hemengoentzat oso zailak dira
ahoskatzeko, euskaldunentzat ez horrenbes-
te, “ts” eta “tz” soinuak ongi desberdintzen
dituztelako. 

Zuretzat hasieran aldaketa handia izan zen
hona etortzea?
Ni Barañaingo familia batekin bizi nintzen,
eta anekdota moduan, gogoratzen dut oso

«Euskara ikastean, nire
herriko kutsua aurkitu nuen
Europan lehenbiziko aldiz»

Keikori presaka eta korrika ibiltzea ez zaio gehiegi gustatzen, halere pauso azkarrean heldu
da Iruñeko Hizkuntza Eskolara. Japoniera irakasle da bertan eta bere lantokian egin dugu

hitzordua. Agurtu ondoren, irribarretsu, kontu pertsonalik ez galdetzeko esan digu.
Irribarrea galdu gabe, betiko galderei erantzuna emateaz nekatuta dagoela eta oso pertsona

arrunta dela gaineratu du hurrengo hamar segundoetan. Zaila jarri diguzu abiapuntua,
Keiko, baina ziur gaude gauza interesgarri asko duzula kontatzeko. 
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Nortasun agiria

Nagoya, Japoniako laugarren hiri handie-
na da Keiko Suzukiren sorterria. Han Filo-
logia Hispanikoa ikasi zuen unibertsita-
tean eta hori izan zen Iruñera lehen aldiz,
Nafarroako Unibertsitatera, ekarri zuena.
Ikasketak amaituta hona itzuli zen, nafar
batekin ezkondu eta bere alaba bikiak jaio
eta denbora gutxira euskara ikasteari ekin
zion, orain dela hamabi bat urte. Egun,
japoniera irakaslea da Iruñeko Hizkuntza
Eskola Ofizialean eta duela urtebete Mai-
tasunezko oihua, munduaren erdian, Inma
Errearekin batera itzulitako eleberria aur-
keztu zuen Durangoko Azokan.





kolpe handia izan zela niretzat ardien kakak
kalean ikustea. “Ardiak ibiltzen dira hemen?”
pentsatu nuen. Japonian ere badaude, baina
ez kalean hemen bezala. Hasieratik hemengo
ohituretara egokitzea erabaki nuen eta horre-
gatik desberdintasunei ez nien garrantzi han-
dirik ematen. Beti pentsatzen nuen ikasi
behar nuela. Halere bizitzeko eta pentsatzeko
modua bai dela desberdina. Adibide bat:
lehengo egunean Mendillorrin izan zen mani-
festazio bat eskola bateko patioa oso txikia
delako eta jantokian ere toki gutxi dutelako.
Horretaz hizketan ari ginela nik pentsatzen
nuen, “zertarako egin behar dute manifesta-
zioa? Jantokian tokirik ez badago gelan jan
eta kito”. Nik txikitan beti bazkaltzen nuen
ikasgelan eta ez zegoen inolako arazorik.
Euria ari duenean, patioan tokirik ez badago,
gelan gelditu. Eta arauengatik ezin bada hori
egin, aldatu arauak. Zergatik manifestaziorai-
no iritsi? Zergatik arazo bat dagoenean, hori
handitu? Duguna erabili eta gero moldatuko

gara. Soluziobide praktikoak behar
dira. Orduan pentsatzen dut:
“Keiko, hau Japoniako pentsatzeko
modua da, ez hemengoa”. Gauzak,
arazoak handitzeko joera hori
batzuetan ulertzen dut, baina beste
askotan ez. Hori da topatzen dudan
kontu zail bat, horregatik norma-
lean ez dut nire iritzia ematen.
Agian hemen bizitzeko hobe da
bost segundotan hitzetik ekintzeta-
ra pasatzeko gaitasun hori izatea,
baina ni oraindik oso motela naiz. 

Ekialdeko izaera bestelakoa da… 
Ekialdea ez da oso esamolde zeha-
tza: Korean, Thailandian… mani-
festazio asko egiten dira, adibidez,
eta Japonian ez. Ekialdea esatea
Europa esatea bezala da, eta berdi-
nak al dira alemanak eta espainia-
rrak?

Barkatu ezjakintasuna. Zenbat aldiz
esan dizute ea txinatarra zaren?
Orain jada ez horrenbeste, baina

hasieran, duela hamabost urte bai entzuten
nuela kaletik: “Begira txinatar bat”. Duela
zenbait urte Soriako herri txiki batean bazkal-
tzera joan ginen eta jatetxean jaunartze bat ari
ziren ospatzen. Bazkaldu bitartean ume mul-
tzo bat nire inguruan nuen, niri serio demo-
nio begira. Eta gainera beren lehengusu eta
lehengusinak eta lagun guztiak deitu zituzten
ni ikustera etortzeko. Lehenbiziko aldia
omen zen Ekialdeko norbait ikusten zutena.
Iruñean halakorik ez zen gertatzen, hemen
atzerritar asko ibili delako aspaldidanik Nafa-
rroako Unibertsitatean eta jendeak normal-
tzat hartzen du kanpotarrak ikustea. 

Guretzat Ekialdeko jendearen artean desber-
dintasun fisikoak aurkitzea zaila izaten da. Zuei
zuriekin gauza bera gertatzen zaizue?
Niri orain ez, baina Japonian jendeak ez du
bereizten nor den Alemaniakoa, Estatu
Batuetakoa, frantziarra edo espainiarra. Nire
aitona-amonen garaian zuria zena Estatu
Batuetakoa zen, handik asko etortzen zirela-
ko. 

Japonia asko aldatzen ari da?
Tradizioaren eta bizimodu modernoaren
artean ez da ika-mika asko ikusten, baina
atzera begiratzeko joera nabaria da. Adibi-
dez, duela gutxi itzuli dugun eleberriaren
arrakasta oso esanguratsua da. Maitasunezko
oihua munduaren erdian, Kyoichi Katayama
idazlearen Sekai no Chuushin de, Ai wo Sakebu,
amodio istorio erromantikoa, gorputz harre-

Erritmoa
“Hemen jendea oso
erraz pasatzen da
hitzetik ekintzetara,
Abiadura Handiko
Trena bezala. Eta
niri asko kostatzen
zait. Hango
erritmoa motelagoa
da. Batzuetan
motelegia. Ez dakit
zer den onena”.
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manik gabekoa eta klasiko samarra da.
Nerabeentzat oso ongi dago, polita eta ira-
kurterraza da. Baina hainbesteko arrakasta
lortzea gizarte osoan ikaragarria da. Hiru
milioi ale baino gehiago saldu dira Japonian.
Arrakasta handiegia, ene ustez. 1980ko
hamarkadan kokatutako istorio honen
harrerak erakusten du telefono mugikorrik
gabe eta motelxeago ibiltzen zen garaiaren
nostalgia sentitzen duela jendeak, nolabait.
Nik ikusten dut jendearen nekea. Ez dakit
adituek zer pentsatuko duten, baina nik gero
eta estres handiagoa sumatzen dut eta, neu-

rri batean, askok uste duela irtenbiderik
gabeko gizartea dela. 

Ez dut uste Mendebaldeko eraginarengatik
denik, hemen ere gerta daiteke. Ekonomia
handitzean jendea baikor bizi da kanpora begi-
ra. Krisi garaian aldiz barnera begira egoten da. 

Japonian Bigarren Mundu Gerratik aurre-
ra ekonomia hazi eta hazi, besterik ez zuen
egin 90eko hamarkadara arte. Eta hortik
aurrera nahasmen handia nagusitu zen. Honi
gehitu behar zaio martxoan gertatu ziren
lurrikara eta tsunamia. Ezkortasuna zabaldu
da horren kontura ere. 
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Nostalgia
“Hango jendearen
artean nik ikusten
dut asko atzera
begira jartzen ari
direla, nolabaiteko
nostalgia sumatzen
dutela”.



Zer nolako ondorioak izan dituzte gertaera latz
hauek jendearengan?
Ezbehar hau kolpe bat gehiago izan da.
Makilakada handia. Industria asko Japoniatik
kanpora joaten ari da eta jendearen indar
mentala behera doa. Lurrikarak beti gertatu
izan dira Japonian eta, neurri batean, ohituak
geunden, baina hau ikaragarria izan da. Japo-
nia ez dela toki segurua eta lurrikaren eragin-
pean dagoela uste da orain munduan. Oso
egoera gogorrak suertatzen ari dira. Erradio-
aktibitatez kutsatzeko arriskua dela eta, adibi-
dez, eguneroko bizimoduan batzuk oso kez-
katuta daude haien osasunagatik eta botilako
ura erabiltzen dutela baita janaria prestatzeko
ere, nire lagun batek kontatu zidan bezala.
Beste batzuek, aldiz, oraindik datu zehatzik
ez dagoela diote eta ez dela kezkatu behar
froga zientifikoak izan baino lehen. 

Ikaragarrizko ezbeharra izan zen, baina, hala
ere, garrasi eta malko gutxi ikusi genuen tele-
bistako irudietan.
Guk normalean halakorik ez dugu egiten. Ez
dakit zergatik, baina ez dugu horrela joka-
tzen. Gure sentimenduak adierazten ditugu,
baina agian, zuen ikuspuntutik begiratuta,
oso neurri txikian. Nik bai ikusten nuen zer
erakusten zuten pertsona horiek. Lehen
baino nabariago egiten dugu orain, gainera.
Lehengo garaietan gutxiago adierazten ziren
barne sentimenduak. Auto istripu batean,
adibidez, normala da familiak bere oinazea
adieraztea, baina martxokoa bezalako gertae-
ra latz handi batean, guztiok jasan zuten
ezbehar batean, nori erakutsi sentimendu
hori? Aldamenekoa zu bezala baldin badago,
zertarako? Ongi dago barneko nahigabea era-
kustea, baina hori baino garrantzitsuagoa da
egin behar denari ekitea. 

Erlijioak gaur egun garrantzi handia du Japo-
nian?
Ene maitea! Oi ene, zer galdera! Erlijioaren
beraren definiziotik hasi beharko genuke.
Japonian bi erlijio nagusi daude: budismoa eta
sintoismoa. Katolizismoa eta protestantismoa
ere bada eta baita islama ere, baina oso neurri
txikian. Hemengoarekin alderatuta esango
nuke hango jendeak erlijioari ez diola garran-
tzi handirik ematen. Ez dago hemen bezain
lotuta eguneroko bizimoduari. Gazteen
artean hemen gero eta pisu txikiagoa du baina
adineko jendearentzat oso garrantzitsua da.
Han, esate baterako, pertsona bat budista izan
daiteke baina tenplu sintoistera noiz edo noiz
joan eta hoteleko kapera kristauan ezkondu;
hau, gainera, oso modan dago egun. Zerbait
gertatzen denean guk ere esaten dugu Jainko
maitea! Baina zer Jainko da hori? Ez dakit. 

Hemengo bizimodutik zer da gehien gustatzen
zaizuna? 
Mendebaldean, oro har, jendeak duen inda-
rra. Fisikoa, mentala… Mota guztietakoa.
Baikortasuna. Eta norberaren buruan duten
konfiantza. Guk ez dugu halakorik. 

Eta gutxien?
Hori ere bai! Erritmo berean ibili behar iza-
teak neke handia sorrarazten dit. Ni ez naiz
horren indartsua. Batzuetan esaten dut:
mesedez, geldi hor ni iritsi arte! Hemengo
jendeak gauzak pentsatu eta ekin, biak ia aldi
berean egiten ditu, baina nik hori baino lehen
nahiago dut dena ongi pentsatu.
Ideiak garbi izan nahi ditut. 

Mila esker, Keiko. Sayoonara.
Ogenki de [Agur. Ongi izan]. n

AZKEN HITZA
Gastronomia

“Gastronomiarekiko interesa senarraren kontua eta
nire amaren errua da. Nire senarra oso hemengoa
da eta hemengo janaria maite du. Ezkondu nintze-
nean amak esan zidan: ‘Keiko zu ezkonduta zaude
eta hemen bizi behar duzu, beraz hemengo kultura-
rekiko begirunea izan behar duzu eta zure amagina-
rrebak esaten dizuna errespetuz hartu’. Batzuetan
kostata izanda ere, hemengo ohituretara egin naiz,
amak esan zidan bezala. Kultura bateko janaria
jatea kultura hori onartzea da. Hemengoa gustatzen
zait eta Japoniakoa gustatzen zait. Ez dut horretan
batere arazorik”.
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Euskara
“Euskara ez da hinkuntza indoeuroparra, eta japonierarekin
antza du gauza batzuetan. Euskara ikastean, nire herriko
kutsua aurkitu nuen Europan lehenbiziko aldiz. Oso erakargarri
egin zitzaidan hasieratik, erraz pentsatzeko modukoa baita.
Horrez gain, mundu zaharreko ohitura batzuk aurkitu ditut, nire
herrian ere gordetzen direnak. Esaterako: azeri ezkontza
esaten da euria eta eguzkia aldi berean egiten duenean eta
Japonian ere berdin esaten da. Hori ez dut beste inon aurkitu
hona iritsi arte. Beste adibide bat: Sakanan Urte Zahar
gauean egiten duten ur berriaren erritoa. Han antzeko zerbait
egiten da, ur gaztea esaten zaio. Sakanan gazteak joaten dira
iturrira. Japonian urteko lehen eguzkia sortzean etxeko jabeak
lehenbiziko ura hartzen du iturritik”.


